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Fotogalerie z vítání občánků

Rodiče Monika a Karel Mikulica s dcerou Miou

Rodiče Kristýna a Vojtěch Kalábovi s dcerou Kateřinou

Rodiče Anna a Radek Filo se synem Christianem

Rodiče Monika a Radomír Újezdští se synem Matyášem

Rodiče Lucie Bártová a Radim Fodor se synem Sebastiánem

Rodiče Diana a Lukáš Smolíkovi s dcerou Sárou
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Fotogalerie z vítání občánků

Rodiče Tereza a Lubomír Milanovi se synem Oliverem Rodiče Veronika a Marek Gočálovi s dcerou Anne

První letošní vítání občánků jsme uspořádali v sále kulturního domu. Foto Kateřina Michnová
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Fotogalerie

První ples v letošním roce vždy obstarávají myslivci. Foto Jiří Michna

Vítězové zimního kola Pubkvízu v hospodě U Linhů. Foto Klára Otáhalová
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Fotogalerie

Před Vánoci nás svátečně naladil vyprodaný koncert Štěpánských koledníků. Foto Klára Otáhalová

Ke konci roku proběhlo tradiční žehnání vína.  
Foto Jiří Michna

Svůj ples měly i děti. Dětský karneval pořádali fotbalisti. 
Foto Archiv fotbalistů
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Zapojili jsme se do akce Ukliďme Česko, foto Kateřina Michnová

Uklidili jsme Bořetice a bylo co dělat....  
Foto Jaromír Grůza
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Vážení spoluobčané, čtenáři Bořetických listů, 
první čtvrtletí roku 2025 je skoro za námi. 
Po zimě se pomalu probouzí jaro. V předza-
hrádkách už rozkvetly první jarní květy, slun-
ce nabírá sílu. Ve vinohradech je už většinou 
postříháno a povázáno. Jakmile nám to po-
časí dovolí, začnou práce v zahradách a na 
polích.

A co vše se událo v Bořeticích od posledního vydání Bořetických 
listů? Kravihorci připravili Žehnání vína při cimbálové muzice spo-
jené s ochutnávkou pomazánek od našich hospodyněk. Proběhly 
plesy – myslivecký, společenský (farní), krojový a ples SSRKH. Fotba-
listi uspořádali odpoledne s maskami pro naše nejmenší. Fotbalové 
přípravky velmi dobře reprezentovaly na turnajích. V kulturním domě 
se konala Bořetická uzlovačka, kde se neztratili mladí hasiči z SDH 
Bořetice a sbírali cenné medaile v družstvech i jednotlivcích. Začaly 
první brigády při opravě kostela.

V jarních měsících nás čeká plno dalších akcí – dětský bazárek 
a charitativní Bazárek s hadříky, akce Ukliďme Bořetice, Velikonoční 
výstava vín, Pálení čarodějnic, květnové otevřené sklepy, Den dětí.  

Rozsáhlou připravovanou investiční akcí je výstavba zdravotního 
střediska. Proběhlo výběrové řízení na dodavatele stavby. Do výběro-
vého řízení se přihlásily 4 firmy. Na základě předložených nabídek byla 
zastupitelstvem obce vybrána a schválena firma JS-Abacus s. r. o., 
Hustopeče za cenu 8 911 007 Kč bez DPH. Proběhla jednání s do-

davatelem a stavební práce budou zahájeny v měsíci březnu 2025. 
Dokončení se předpokládá do konce tohoto roku.

Zaměstnanci obecního úřadu mají v současné době nového po-
mocníka – traktor New Holland včetně příkopového vyžínacího ra-
mene. Ten by měl značně usnadnit práci při vyžínání příkopů a od-
straňování náletových dřevin kolem cest.

Rozběhl se nový odpadový systém. Na hodnocení je ještě brzo, 
ale první poznatky z ukládání odpadu na sběrném dvoře jsou již pa-
trné. Podstatně se snížilo množství uložené suti a navýšil se objem 
separovaného odpadu.

Již dva roky běží provoz čističky. Stále se potýkáme s tím, že se 
nám v jímkách objevují i přes neustálé upozorňování např. dámské 
hygienické potřeby, vlhčené hygienické ubrousky, pánské ochrany, 
hadry. Dochází následně k ucpávání čerpadel. Neustálé opravy navy-
šují náklady na provoz a je možné, že proto bude nutné navýšit cenu 
za stočné i pro ty, kteří se chovají slušně a zodpovědně.

Jarní měsíce jsou spojeny s oslavou Velikonoc, křesťané oslavují 
zmrtvýchvstání Ježíše Krista. Pro většinu lidí je však velikonoční pon-
dělí spjato s dodržováním tradic. Chlapci s pomlázkou se vydávají na 
„šlahačku“, hospodyňky barví vajíčka, chystají velikonoční nádivku, 
pečou beránky a mazance. Ať se rozhodnete trávit volné jarní dny 
jakkoliv, přeji vám příjemně strávený čas plný klidu a pohody. Načer-
pejte síly do nadcházejících měsíců.

 František Petrásek, starostai

Úvodník

Společenská kronika naší obce
Vítejte mezi námi

leden
Mikuláš Juras

únor
Elena Kadlecová

Jubilanti

70 let
březen

František Šafránek
Marie Hamalová

Zdenka Reichenberger

duben
Drahomíra Blahoňovská

 
75 let
leden

Jan Hempl

březen
Marie Kacerová

Ludmila Buchtová
  

80 let 
březen

Zdenka Chrástková 

85 let
leden

Marie Kadlecová
Veronika Vojtěšková

Všem srdečně gratulujeme 
a přejeme hodně zdraví.

Z našeho středu navždy 
odešli:
leden

Věra Levčíková
Jaroslav Machač

Mockrát děkujeme za příspěvky 
na vydávání Bořetických listů

Paní Veronika Šustrová, Žďár nad Sázavou za 1 000 Kč
Manželé Anna a František Dufkovi, Hodonín za 500 Kč
Paní Anna Očenášková, Bořetice za 500 Kč
Paní Anna Petrásková, Bořetice za 500 Kč
Pan Stanislav Petrásek, Pustá Rybná za 1 000 Kč
Pan Marek Petrásek, Blučina za 2 000 Kč
Pan Robert Stohanzl, Bořetice za 500 Kč
Pan JUDr. Jiří Vodička, Praha za 1 000 Kč
Paní Emílie Drápalová, Křenovice za 500 Kč
Manželé Beránkovi, Hustopeče za 500 Kč
Paní Stanislava Kupková, Bořetice za 500 Kč
Paní Marie Beránková, Velatice za 1 000 Kč
Paní Marie Hasíková, Bobrová za 500 Kč
Manželé Vrankovi, Bobrová za 500 Kč

Všem ještě jednou mockrát děkujeme.

www.boretice.cz
kontakt na správce webu: webboretice@seznam.cz
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Už jste viděli nové webové stránky obce?  
Obec Bořetice spustila nové webové stránky na vám známé adrese 
www.boretice.cz, které nabízí moderní a přehledný design spolu s vy-
lepšenou funkcionalitou. Nový web je navržen tak, aby vám-občanům 
i návštěvníkům poskytoval rychlý přístup k důležitým informacím 
a usnadňoval orientaci na stránkách.

Co nového přináší?
• Moderní vzhled: Webové stránky prošly kompletní grafickou úpra-

vou. Jak se vám líbí?
• Lepší přehlednost: Struktura webu byla přeorganizována, aby uži-

vatelé rychle našli potřebné informace – od úředních hodin přes 
kontakty až po kulturní akce.

• Responzivní design: Nový web je plně optimalizován pro mobilní za-
řízení, což zajišťuje pohodlné prohlížení i na telefonech a tabletech.

• Snadný přístup k dokumentům: Vyhledávání důležitých dokumentů 
a formulářů je nyní jednodušší než kdy dříve.

Věříme, že nové stránky nejen zlepší komunikaci mezi úřadem a ob-
čany, ale také usnadní přístup k informacím všem návštěvníkům, kteří 
se o Bořeticích chtějí dozvědět více.

Zároveň vás všechny zveme k nainstalování mobilní aplikace V ob-
raze a nic vám neunikne.

 Klára Otáhalová, správkyně webui

Pět jarních haiku
Oldřich Damborský

Předlouhé vlasy
smutečních vrb koupou

se v zrcadlení

Konvalinky zvoní
na hrany i slunce

jarního vlání

Fráčky jiřiček
bělostné náprsenky

vlají na drátech

Ve staré boudě
slepá vysklená okna

oči vinice

Dýky osení
pod blankytem oblohy

ostřeny sluncem
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Zpráva o činnosti obecní knihovny
Od ledna se opět koná v naší knihovně každé úterý dopoledne od 
9.30 do 11.30 knihohraní. Každou středu odpoledne od 15 do 18 ho-
din si děti mohou dojít zahrát pexeso nebo složit pěkné puzzle. 
Knihovnu navštívila školka, děti byly moc šikovné. V březnu jsem 
vrátila výměnný fond do Břeclavi a přivezla nové knihy a stolní hry. 
Také mohu zapůjčit Divadlo Kamishibai. Pro představu, co je to: 
Kamishibai je forma tradičního japonského pouličního divadla, která 
kombinuje vyprávění příběhů a vizuální umění. Vznik v Japonsku ve 
12. stol. – vypravěči (kamishibaiya) jezdili ulicemi a vyprávěli příběhy 
pomocí ilustrací a textu na kartách. Populární bylo v Japonsku bě-
hem velké hospodářské krize (30. léta 20. století) – levný a snadný 
způsob vyprávění příběhů pro děti. Stalo se součástí japonských škol-
ních aktivit. Po 2. světové válce a nástupu TV nastal úpadek. Dnes 
Kamishibai zažívá renesanci  Jako knihovnice jsme byly proškoleny 
na poradě knihovnic a můžeme hrát. Budu tedy taky takový vypravěč 
v české verzi.

Březen je jako každý rok měsíc knihy, proto bude amnestie čte-
nářů, kteří mají delší dobu půjčeny knihy. Každou středu odpoledne 
bude v knihovně probíhat tvoření s dětmi. Chystám také společné 
pískování, o kterém dám vědět dětem a mohou si pak odnést něco 
pěkného i domů. Těšte se, bude to bavit děti i dospělé. Každý pátek 
od 16 do 18 hodin si můžete dojít zahrát nějakou pěknou stolní hru.

Ještě nás čekají besedy pro dospělé. Kdy proběhnou Vás budu infor-
movat místním rozhlasem a na facebookových a webových stránkách 
knihovny. Chystám besedy pro mateřskou školku a základní školu. Prů-
běžně doplňuji informace na facebookové stránky a na webové stránky 
obecní knihovny www.knihovnaboretice.webk.cz.

Své nápady, návrhy nebo připomínky mi můžete psát do zprávy 
na facebooku.

Budu se na vás všechny těšit, když do naší knihovny zavítáte.    

 Krásné Velikonoce, přeje vaše knihovnice Lenka Grůzovái

Ochrana životního prostředí je pro 
naši společnost prioritou
Elektrospotřebiče jsou běžnou součástí našeho každodenního života 
a jen těžko si jej bez nich dokážeme představit. Elektroodpad je tak 
v současné době jedním z nejrychleji rostoucích druhů odpadu. Pro 
zajištění sběru a recyklace již vysloužilých elektrozařízení si naše 
obec vybrala ke spolupráci kolektivní systém ASEKOL. Elektroodpad 
obsahuje řadu zdraví škodlivých materiálů a díky zajištění ekologické 
recyklace vysloužilých elektrozařízení přispíváme k ochraně životního 
prostředí. Recyklace navíc umožňuje opětovné materiálové využití 
a patří mezi základní principy cirkulární ekonomky. Míra opětovného 
materiálového využití je velmi vysoká a dle jednotlivých typů výrobků 
dosahuje až 95 %.

Jakým rozsahem naše obec konkrétně přispěla k úsporám na 
životním prostředí, se dozvídáme z environmentálního vyúčtování 
zpracovaného společností ASEKOL. Díky zodpovědné recyklaci vzni-
kají úspory vyčíslené např. na spotřebu elektrické energie, primární 
suroviny, vodu, okyselování prostředí a produkci skleníkových plynů.

Certifikát environmentálního vyúčtování vyčísluje přínos naší 
obce k ochraně přírody v roce 2024. Vyplývá z něj, že díky množ-
ství námi odevzdaných elektrozařízení jsme uspořili 40,43 MWh 
elektřiny, 3 664,07 litrů ropy, 440,91 m3 vody a 7,05 tun primár-
ních surovin. Navíc jsme snížili emise skleníkových plynů CO2 ekv. 
o 48,14 tun, a produkci SO2 ekv. (který zapříčiňuje okyselování pro-
středí) o 599,56 kg.

Každý kus vytříděného elektra se počítá, což dokazuje příklad 
100 vytříděných notebooků, které uspoří 10 MWh elektřiny. Takové 
množství odpovídá 3leté spotřebě elektřiny rodiny žijící ve standard-
ním bytu. Za 100 kg vytříděných elektrospotřebičů se ušetří takové 
množství ropy, které by stačilo na výrobu benzínu pro cestu z Prahy 
do Paříže. Děkujeme všem, kteří pečlivě třídí odpad, a přispívají tak 
k ochraně životního prostředí a trvalé udržitelnosti.

*Environmentální vyúčtování je vypočítáváno pomocí studie životní-
ho cyklu výrobku (tzv. LCA – Life Cycle Assessment), která vypovídá 
o dopadech výroby a recyklace jednotlivých elektrozařízení na životní 
prostředí. Studie zohledňuje všech 6 skupin elektrospotřebičů, jejichž 
zpětný odběr kolektivní systém ASEKOL zajišťuje.   
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Informace z jednání zastupitelstva 
obce Bořetice  
Zastupitelstvo obce Bořetice na svém XIX. veřejném zasedání kona-
ném dne 19. 2. 2025:
• schválilo jako zhotovitele akce „Ordinace praktického lékaře, Boře-

tice“ společnost JS-abacus s.r.o., Havlíčkova 613/32, 69301 Hus-
topeče, IČ: 26288591, a to za cenu 8 911 007,37 Kč bez DPH dle 
parametrů předložené cenové nabídky;

• neschválilo poskytnutí dotace Lesnímu klubu Bořetice, z. s., IČ: 
21003025, Polní 931, 69103 Rakvice z rozpočtu Obce Bořetice 
pro rok 2025 ve výši 200 000 Kč na krytí nákladů bezprostředně 
souvisejících s oplocením areálu Lesního klubu Bořetice;

• neschválilo Obecně závaznou vyhlášku obce Bořetice o místním 
poplatku ze psů;

• zplnomocnilo Radu obce Bořetice ke schvalování a provádění roz-
počtových opatření;

• rozpočtové příjmy v neomezené výši; 
• rozpočtové výdaje v závazných ukazatelích rozpočtu (paragrafy 

rozpočtové skladby) do výše 2 000 000 Kč celkem za jedno 
rozpočtové opatření v jednom kalendářním měsíci;

• poslední rozpočtové opatření za kalendářní rok v plném rozsahu 
v příjmech i ve výdajích. 

O všech takto provedených rozpočtových opatřeních bude starosta 
obce informovat na nejbližším zasedání zastupitelstva.

Upozornění: jedná se o upravený výňatek z přijatých usnesení. Plnou 
verzi usnesení je možné nalézt na webu www.uzob.cz. 

 Jiří Michna, místostarostai

Obec ruší místní poplatek ze psů
Na únorovém zasedání zastupitelstva obce zastupitelé neschváli-
li vyhlášku o místním poplatku ze psů, obec tedy za rok 2025 již 
tento poplatek nebude vybírat. Stalo se tak po proběhlé diskuzi 
mezi zastupiteli a proti schválení byli všichni přítomní zastupitelé. 
Moje argumenty byly, že aktuální statut quo poplatku není efektivní. 
Místní poplatek má mít buď fiskální funkci (tedy naplnění obecního 
rozpočtu) nebo regulační funkci (tzn., že jeho zavedením se má do 
jisté míry nějaká činnost omezit). Dle mého názoru neplnil poplatek 
ze psa ani jednu výše uvedenou funkci, neboť jeho výše činila na 
dnešní dobu směšných 100 Kč/psa/rok, čemuž naprosto neodpo-

vídaly náklady vynaložené na jeho výběr a správu. Poplatek ze psa 
asi nikoho nepřiměje uvažovat o tom, že by si jen kvůli stokoruně již 
dalšího nepořizoval. K této úvaze ho spíše donutí neustále rostoucí 
finanční náročnost péče o zvíře. Pro mě relevantním argumentem 
pro zrušení je také fakt, že poplatek je selektivní v tom smyslu, že 
„postihuje“ pouze majitele psů. V tuto chvíli jsem tedy rád, že se 
zastupitelé rozhodli tento poplatek v obci již nevybírat, na druhou 
stranu je to stále zákonná možnost do budoucna. 

 Jiří Michna, místostarostai

Je pracovní setkání zastupitelů normální?
Ve středu 26. 3. proběhlo pracovní setkání zastupitelů. Nepřistupu-
jeme k tomu často, spíše ad hoc podle potřeby. Slyším kolem sebe 
i takové hlasy, že si někde něco potajmu kutíme, že neprobíhá veřej-
ná diskuze, že občané nemají informace o tom, co se projednávalo 
a s jakým výsledkem.

Mně osobně se takové pracovní setkání vlastně velmi líbilo, a na-
opak považuji takováto neformální setkání zastupitelů i do budoucna 
za velmi užitečná. Na veřejných zasedáním zastupitelstva obce je 
jasně daný program, většinou spousta bodů, které je třeba projed-
nat. Na diskuzi třeba o tom, co jednotlivé zastupitele aktuálně trápí, 
pak zbývá závěr zastupitelstva kolem 20. hodiny (někdy i později), 
kdy už mentální stav většiny přítomných není nastaven na nějaké 
hluboké rozpravy o čemkoli. Pracovní setkání vlastně tuto neformální 
diskuzi částečně nahrazuje. Můžeme v klidu probrat věci, na které 
na „normálním“ zastupitelstvu není čas. 

Teď jsme mj. revidovali naše priority, které jsme si jako zastupitelstvo 
schválilo hned na ustavujícím jednání. Dále jsme také probírali např. 
také problémy na ČOV, celkově fungování obecního úřadu, knihovny, 
kronikáře a samozřejmě budoucí výzvy, které nás jako obec čekají. 

Na pracovním setkání přirozeně nehlasujeme o žádných návrzích 
usnesení, to můžeme dle zákona jen na řádně svolaném zasedání 
zastupitelstva, kde je vždy také prostor k veřejné diskuzi k jednot-
livým bodům. 

Forma pracovního setkání zastupitelů není nová. Nevynalezli jsme 
kolo. Využívá se i v jiných obcích a městech. Já jsem debatu na 
pracovním setkání vnímal jako klidnější a otevřenější, než „v záři 
reflektorů“, proto bych byl rád, kdybychom tato setkání měli jako 
zastupitelé pravidelně. 

 Jiří Michna, místostarostai
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Občané postižení komunistickou 
politickou perzekucí v obci Bořetice
Damborský Josef
Narozen 13. 4. 1931, zemřel ve vyšetřovací vazbě 13. 2. 1953.
K jeho osudu jsem nenašel dostatek materiálu ani u rodiny nebo 
pamětníků. Získal jsem jen několik fotografií včetně snímku z rakve, 
kde je patrná devastace obličeje. Podle pamětníků byl J. Damborský 
veselý mladý muž, vášnivý sportovec. Věnoval se zápasu řecko-řím-
skému a to byla pravděpodobně i jeho smůla po zatčení. Podle pa-
mětníků se měl postavit vyšetřovatelům, kteří jej pak utýrali k smrti. 
Pátrám dále.

Frolich Stanislav
Narozen 14. 7. 1921 v Bořeticích, rolník v Bořeticích čp. 260, zemřel 
23. 8. 1998.
Zatčen 19. 10. 1949. Odsouzen 30. 3. 1951. Vazba 1,5 roku v Brně, 
Příční ul. Odsouzen na 12 let, pokutu 20 000 Kč a konfiskace ce-
lého jmění. Po 7,5 roku propuštěn na prezidentskou milost. Soudní 
vazba v Brně, poté v Jáchymově tábor Mariánská-šachta Eva, tá-
bor Prokop-šachta 8, Horní Slavkov-tábor Vojna, v Příbrami-šachta 
Vojna, po úpravě trestu Jáchymov-tábor, Barbora-šachta Barbora 
a nakonec Jáchymov-šachta Rovnost. Ze svého výdělku splácel po-
kutu vyměřenou soudem. Je obviněn, jako všech 21 osob společně 
souzených, z napojení na skupinu Petra Křivky z Brna odsouzeného 
k trestu smrti za velezradu. S. Frolich měl vědět o dalších společně 
souzených (Sadílek, Kubík) že napomáhali jiným osobám v útěku 
do ciziny o ukrývání vojenské pušky a shromažďování zbraní pro 
ilegální skupinu. Měl pomáhat při zajišťování bezpečného přechodu 
v prostoru Mikulova a útěkům do ciziny.

Kubík Antonín
Narozen 13. 1. 1923 v Bořeticích, rolník v Bořeticích čp. 132. Zemřel 
20. 6. 1992.
Zatčen 18. 1. 1950. Odsouzen 30. 3. 1951 na 11 let. Vyšetřovací 
vazba jeden rok a dva měsíce. V roce 1949 nabídl spolupráci ilegál-
ní skupině napojené na Petra Křivku, zúčastňoval se konspirativních 
schůzek s ním. Pomohl organizovat útěk za hranice poslanci Drax-
nerovi. Předal seznam agilních členů KSČ v Bořeticích. Byl zapojen 
do stejné skupiny jako S. Frolich. Vyšetřovací vazba v Brně, trest si 
odpykával v Jáchymovských dolech odkud byl po 7 letech propuš-
těn na prezidentskou milost. Mimo trest odnětí svobody dostal pe-
něžní trest 10 000 Kč, propadnutí majetku a na 10 let ztrátu čest-
ných práv občanských. Tak jako Frolich, Machač, Sadílek a ostatní 
společně souzení byli obviněni že vytvořili protistátní organizaci, 
že přistoupili k protistátní organizaci označené „9909 UVO” jejímž 
velitelem byl Petr Křivka, která podle instrukcí ze zahraničí letá-
kovými akcemi, přípravou vražd funkcionářů KSČ a lidové zprávy, 
destrukčních akcí, opatřování zbraní, střeliva a jedů, připravovala 
politický zvrat v ČSR, a tedy se spolčili navzájem, jednak s jinými 

osobami k pokusu o zničení a rozvrácení lidově demokratického 
zřízení, společenské a hospodářské soustavy republiky, zaručené 
ústavou. Tím byla naplněna skutková podstata velezrady.

Machač Jan
Narozen 7. 10. 1894 v Bořeticích, rolník v Bořeticích čp. 9. Zemřel 
29. 7. 1962. 
Zatčen 18. 1. 1950. Odsouzen 30. 3. 1951 na 11 let. Vyšetřovací 
vazba v Brně 1 rok a 2 měsíce. Byl zatčen ve stejný den a ve stejnou 
hodinu 18. 1. 1950 v 5 hodin ráno jako A. Kubík a O. Sadílek. Po 7 
letech propuštěn na prezidentskou milost. Mimo trest na svobodě 
byl odsouzen k pokutě 20 000 Kč, propadnutí majetku a ztrátě 
čestných práv občanských. Kladlo se mu za vinu, že již od roku 1949 
věděl o protistátní skupině, kterou byl požádán, aby i v Bořeticích 
podobnou založil, že propůjčil svůj sklep ke konspirativním schůz-
kám a že spolupracoval se skupinou Petra Křivky. Podílel se také na 
útěku poslance Draxnera a Junáka do ciziny. Velezrádné činy jsou 
stejné jako u A. Kubíka.

Sadílek Oldřich
Narozen 18. 10. 1929 v Bořeticích čp. 263. Zatčen 18. 1. 1950.
Vyšetřovací vazba 1 rok a dva měsíce. Odsouzen 30. 3. 1951 na 
6 roků a celý trest si odpykal v Jáchymově. Nebylo mu umožněno 
přerušení trestu po odpykání poloviny trestu. Mimo trest na svobo-
dě byl odsouzen k pokutě 10 000 Kč, konfiskaci majetku a ztrátu 
čestných práv občanských. Výši trestu za velezradu stanovil soud 
pod dolní hranicí sazby proto, že byl v době páchání trestné činnosti 
ve věku blízkém mladistvému a že vedl řádný život pracujícího člově-
ka. Velezradu páchal tím, že pomohl k útěku za hranice J. Kubíkovi, 
s kterým i nadále udržoval styk, že pomohl opravit vojenskou pušku, 
že se snažil pomoci k útěku do zahraničí dalším třem osobám a slíbil 
spolupráci ilegální organizaci.

Šťastný Josef
Narozen 17. 9. 1909 v Bořeticích. Zemřel 16. 11. 1999.
V letech 1946–1948 byl za ČSL zvolen starostou obce Bořetice. 
4. listopadu 1958 byl odsouzen spolu s bývalým starostou Vrbice 
a dalšími dvěma občany Vrbice za trestný čin podvracení republiky 
ke 3 letům vězení, propadnutí celého jmění a ztráty českých práv 
občanských. Byl souzen za to, že byl vlivným exponentem ČSL, že 
se nikdy nesmířil s budováním socialismu. S dalšími obžalovanými 
vedl hovory, ve kterých špinil funkcionáře KSČ, pomlouval lidově 
demokratické zřízení, poslouchal štvavé relace Svobodné Evropy 
a rozšiřoval je. J. Šťastný si odpykal polovinu trestu v Jičíně-Kartou-
zích a v Leopoldově a na amnesii byl propuštěn.

  Václav Petráseki



12 číslo 1BOŘETICKÉ LISTY Duben 2025

Kronikářský zápis v matrice
Strana 367 matrika Velkých Pavlovic
Roku 1805 bylo vinobraní před a po svátku všech svatých, hrozny 
vína se nehodily ani k jídlu ani v malém množství. Přesto bylo v ceně 
80 zlatých. Projíždějící Francouzi nechávali jej převážně na zem vylít 
(M. Schenk, farář) starší víno bylo od 3 do 400 zlatých.

2.–4. 12. roku 1805 dvě hodiny po půlnoci 30 000 Francouzů pro-
táhlo Pavlovicemi (i Bořeticemi), všechny sklepy zde byly vypáčeny 
(matrika Pavlovická str. 213)

  Václav Petráseki

Bořetice vypáleny
Ne dnes, ale v roce 1605, tedy před více než 420 lety byly podle Vel-
ké historické knihy Huterských bratří vypáleny Bořetice. Roku 1605 
vpadly na Moravu oddíly Bočkajovců rebelujících proti Habsburkům. 
Tehdy se také projevila neschopnost zemské vlády hájit zemské hra-
nice a nájezdníci silně poplenili jih Moravy. Byli vytlačeni za hranice 
až s pomocí českého vojska. V uváděné kronice je k tomuto roku 
zápis: „16. 7. 1605 spálil nepřítel Kobylí, Bořetice a Podivín spolu 
s okolními vesnicemi. Ale tehdy (díky všemohoucímu Bohu) nikdo 
z našich nebyl zajat mimo čtyř chlapců, kteří byli odvlečeni do cizi-
ny, a jednoho bratra z Podivína a jednoho z Rakvic, kteří byli bídně 

zavražděni.“ Popelem lehl i kostel a fara a protestantský farář (celá 
obec byla protestantská) se zachránil útěkem do Velkých Pavlovic.

Kravihorci v roce 2005 v roce 400. výročí vypálení obce protesto-
vali v Maďarsku proti řádění vojsk knížete Bočkaje a žádali odškodně-
ní (Petrásek). Dodnes jej nedostali. Tuto událost připomněl Petrásek 
i v Budapešti průvodci na největším náměstí u velké sochy knížete 
Bočkaje. Habáni z Bořetic po vypálení obce odešli do Kobylí a již se 
k nám nikdy nevrátili.

  Václav Petráseki

Centrum 3G se těší na své návštěvníky
Letošní start centra trošku zbrzdily neštovice. Jsme rádi, že naše děti 
vše přestály bez větších komplikací. Začali jsme v sobotu 22. 3. 2025 
tradiční akcí, a to dětským bazárkem. Později jsme již začali chystat 
velikonoční tvoření. Věříme, že navážeme na minulý rok a připojíme 
se k Velikonoční výstavě vín, kterou pořádá tradičně Svobodná spol-
ková republika Kraví hora a v neděli 20. 4 .2025 otevřeme tvořivou 
dílničku nejen pro děti od 10 hodin.   

Naši senioři se již tradičního úterního otevření nemohli dočkat. 
Jsme za ně velmi rádi, dodávají nám odvahu k další činnosti. Děku-
jeme vám za to! Vážení senioři, pokud byste chtěli do centra přijít 
a nemůžete ze zdravotních důvodů, zavolejte pí. Procházkové na 
telefon 721 749 465, rádi vás do centra a z centra přivezeme.

Připravujeme akce centra. Ale o tom více v hodovních listech. 

Co nás čeká?
Pohodové tvořivé soboty a velikonoční neděle:
• Neděle 20. 4. 2025 otevřeno bude od 10 do 14 hodin. Zaměříme 

se nejen na velikonoční tvorbu dekorací. Budeme spolu péct ve-
likonoční mazance, barvit vajíčka. Přijďte mezi nás na kávu, čaj, 
chlebíček nebo nějakou sladkou dobrotu.

• Sobota 6. 9. 2025 otevřeno od 10 hodin. Tvořivá podzimní sobota 
nás zahřeje nejen podzimním sluníčkem, ale naši vynikající dýňo-
vou polévkou a pokusíme se z dýně udělat i dýňovou marmeládu 
s pomerančem. Příspěvek na tvoření 50 Kč.

• Sobota 4. 10. 2025 otevřeno od 15 do 17 hodin. Sobotní spor-
tovní odpoledne v rámci akce Obce Bořetice – Běh za bořetickým 
burčákem. Dílnička na tvoření podzimních dekorací. Příspěvek na 
tvoření 50 Kč.

• Sobota 18. 10. 2025 tradiční podzimní dětský bazárek. Otevřeno 
od 10 hodin. Připravena bude nejen tvořivá dílnička pro děti, ale 
i nějaké dobrota.

• Sobota 1. 11. 2025 otevřeno od 10 hodin. Přijďte si vytvořit vánoč-
ní dekoraci, dáreček pro své nejbližší. Příspěvek na tvoření 50 Kč.

• Sobota 29. 11. 2025 otevřeno od 10.00 do 17.00 hodin – prodej 
rukodělných výrobků našich návštěvníků na krásné akci kulturní 
komise obce Bořetice Jarmarku. 

Děkujeme paní Zuzaně Dobrovolné z Velkých Pavlovic za její časté 
hračky pro centrum, je potřeba hračky obnovovat, sem tam nějaké 
hračky doslouží. A také vám ostatním, kteří nám darujete hračky, 
stavebnice, hry atd. 

Nesmíme zapomenout na naše sponzory: Obec Bořetice, že nám 
umožňuje využívat obecní prostory a pomáhá nám s energiemi. 
Firmě LOMAX & Co s.r.o. děkujeme za její pomoc jak finanční, tak 
materiální. Srdečně vám všem děkujeme!

Přijďte mezi nás, je to tu fajn. Přejeme všem čtenářům krásné, 
pohodové, jarní svátky. 

 Centrum 3G Lucie Dufková, předseda spolkui
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Bořetice 11. 11. 1111
Mám rád magická data a rád uvažuji, co se v který čas událo ve 
světě, v Čechách, na Moravě, a hlavně v naší obci. Byla to tehdy 
doba klidná nebo se zase válčilo, protahovala se přes nás cizí voj-
ska nebo zde řádili nájezdníci z okolních států. Jak se žilo tehdej-
ším obyvatelům Bořetic, neboť již obec jistě existovala. Kolik měla 
obyvatel, jakým jazykem se mluvilo, jakou víru tehdy vyznávali. 
Měli zde modlitebnu, kostel nebo jen posvátné místo sloužící ještě 
k pohanským rituálům. Zřejmě již ne, neboť zde církev upevňuje 
své pozice zakládáním nových biskupství se souhlasem pražského 
biskupa, který si ponechává jen několik míst (mezi nimi i Podivín) 
a veškerý majetek a moc přechází na biskupství Olomouc, kde 
se rozhoduje o celé Moravě. Jaká byla jejich vrchnost, na tehdejší 
dobu vlídná nebo krutá. Měli naši předkové hlad z častých neúrod 
a drancování vojsky, trápili je nemoci a epidemie, na které houfně 
umírali? Jaké měli starosti a radosti? Žil zde již rod budoucího 
rychtáře Víta z Bořetic, který o 100 let později svědčil roku 1222 
v tak zvané „listině Příklucké?” Zřejmě zde již žili jeho předkové 
a také rychtáři, neboť se již podepisoval jako rychtář dědičný. Jaké 
zde bylo podnebí, které ovlivňovalo jejich život? Rybníky zde ještě 
nebyly. Proto bylo pod Bořeticemi mnoho močálů a tůní. Co pěs-
tovali? Obilniny? Měli ovce nebo krávy, které pásly na Kraví hoře? 

Obdělávali již tehdy vinohrady, o kterých se poprvé píše až o 250 
let později v roce 1361?

Jak se tehdy dotýkala obce a obyvatel tehdejší „vysoká politika“? 
V Čechách vládli v té době Přemyslovci, kteří rozdělili Moravu na tři 
úděly – Olomoucký, Brněnský a Znojemský a vedli mezi sebou ne-
ustálé boje o moc na Moravě a pražský trůn. Již tehdy začínají první 
půtky mezi Rakušany a Moravany, kteří, jak píše kronikář Kosmas: 
„V noci zlí lidé překračují navzájem Dyji a vycházející na lup, pobí-
rajíce dobytek, hubíce dědiny, z obojího národu kořisti sobě činili.“ 
Jak se tyto půtky probíhající celý středověk dotýkaly Bořetic? Roku 
1901 král Vratislav přišel poprvé s vojskem a oblehl Brno. Po druhé 
to bylo v roce 1101, kdy české vojsko vytáhlo na Moravu „uspořádat 
zde poměry”. Roku 1108 vyvraždili Vršovce „způsobem, který vyvo-
lával hrůzu v okolních zemích” (také Kosmas). V té době na Moravu 
proniká křižácká nálada s výpravami do Svaté země, která tehdejším 
obyvatelům rozšiřuje obzor a obraz tehdejšího světa. Písemných 
materiálů se o této době moc nedochovalo, a tak se čerpá jen z té 
uváděné Kosmovy kroniky. O tom, jak vypadala obec Bořetice a jak 
žili její obyvatelé v roce 1111, se můžeme jen dohadovat.

  Václav Petráseki

Od Pamětníků
Po nástupu do funkce starosty jsem chodil za pamětníky a zapi-
soval jsem jejich vzpomínky na doby dávno minulé. Skoro každou 
středu odpoledne chodil za mnou do kanceláře pan Šťastný, exsta-
rosta a písmák a poslouchal jsem a zapisoval jsem jeho vzpomínky 
na některé události z historie obce. Dlouho jsme řešili, jak to bylo 
s Eucharistickým domem, který měl stát na místě obchodu po židech 
„Vajištánech“ a domku rodiny Švástů. Vyprávěl, co peněz se vybralo 
a jak se ztratily. Věděl, kdo je ukradl, ale nikdy mně to neprozradil, 
neboť to byli jeho spolustraníci.

Dalším zdrojem informací byli kamarádi C. Pazderka, který vyprávěl, 
jak odvážel s koňmi kámen z kamenné hráze v letech 1925–1928 na 
stavby do obce. Tato kamenná hráz byla na hranici katastru s Velkými 
Pavlovicemi a návodní hrana proti narušování hráze byla těmito kame-
ny chráněna proti jejímu narušování. Jeho kamarád Fr. Dufek jej doplnil, 
že zbytek kamenů ještě dnes je možné najít vyskládaných na břehu 
dráhy. Pan C. Pazderka vyprávěl, že někdy v roce 1924 viděl vykopanou 
dřevěnou rouru, dlouhou asi 4 metry s dírou uprostřed 6–8 cm v trati 
čtvrtě, kterou se táhla voda z pramenů ve „Žlebech” do statku.

Dalším zdrojem informací byl C. Lebeda, který byl po válce ta-
jemníkem MNV, za kterým jsem také chodil pro informace. Když 
jsem pátral do naší první knihy o Židech v Bořeticích, přišel jednou 
na MNV ihned po válce voják v uniformě vojáka ČS zahraniční 
armády a vyprávěl mu, že je jedním přeživším z rodiny Vajištánů, 
který utekl před válkou, a o kterém píše Jakub Petrásek v obecní 
kronice, že napsal v dopise do Bořetic, že tam slouží u jednoho 
Araba u koní. 

Ti dva kamarádi C. Pazderka a Fr. Dufek mně jednou v hospodě 
U Linhů vyprávěli o Panském rybníku. Hráze se nacházela v pro-

storu dnešních stavebnin. Rybník byl mělký a našel jsem o něm 
zprávu „že ryby v něm ochotno rostly, ale když byly silné mrazy 
ryby v něm vymrzaly, a proto se musely před zimou vylovit a pře-
místit do Haltýře, kde byla hlubší voda“ (pod dnešní vinařskou tratí 
Haltýře). Haltýř je kuchyňský rybník, odkud se lovily ryby podle  
potřeby.

  Václav Petráseki

U obchodu Žida Waistajna. Zleva Jiřina Hanáčková,  
Lida Kuchyňková a Marta Kuchyňková
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Schránky s dokumenty  
(časové schránky)
Do takových schránek se ukládají noviny, dopis pro budoucí genera-
ce, upomínkové předměty, mince a bankovky a také láhev pálenky. 
To, že se tam ukládají hmotné artefakty, je považováno pro dobu 
uchování schránky. Některé schránky jsou pořízeny na určitou dobu 
např. 100 let. Na přelomu 19. a 20. století se se schránkami počítalo 
při příležitostech nově vybudovaných nebo rekonstruovaných ob-
jektů, určených veřejnosti. V USA mají schránky s určením otevření 
v roce 6 939. Schránky jsou většinou kovové, ve tvaru válce. Jiné ča-
sové schránky vytvořili a vytvářejí jedinci, spolky, obce… aniž by ote-
vření něčím podmínili. Např. vzkaz od Alberta Einsteina z roku 1939 
pro budoucí lidi. Čtyři schránky nám létají nad hlavami v kosmických 
sondách Pioneer a je tam i vzkaz v češtině. Některé schránky mají 
formu základního kamene.

O nejstarších máme zprávy v obecní kronice. O schránce v nové 
základní škole na straně 75. Schránka s popisem obecního hos-
tince byla uváděna na straně 166/167, že byla uložena 12. září 
doprostřed stavby. Byla uváděno, že byla nalezena při bourání 
hostince po 2. sv. válce a že dokumenty z ní mohou být ještě 
mezi občany. Další byla nalezena po přechodu fronty v poškozené 
věži. Kožený váček nepoškozený podle vyprávění pana Surmana 
čp. 6, který pomáhal pokrývači panu Jakubcovi při opravě kos-

tela. Protože nebyl poškozený, tak pan farář jej přikázal ihned  
zazdít.

Další časové schránky na kostele ve formě dopisu uložil pod jedním 
krovem tesař, který střechu opravoval, a také opraváři varhan v nich ulo-
žili schránku ve formě dopisu. Při stavbě nové školy, byla schránka podle 
pamětníků uložena ve zdi sousedící se sousedním domem pana Nováka.

Podle vyprávění faráře Slávečka Pazderky byla po válce uložena při 
opravě fary pod levé okno vstupu do fary. S otcem Slávečkem jsem 
spolupracoval na vydání BL. 

Tři schránky pořídil tehdejší starosta V. Petrásek. První u Boží 
muky nad Zázmoníky na oslavu milénia ČR v roce 2 000. Druhou 
u rozhledny při oslavě vítězství v soutěži vesnice roku v progra-
mu obnovy venkova v roce 2005 a Evropské soutěže ARGE 2006 
a třetí u kříže mezi Kravími horami. Čtvrtou u vysázené lípy u KD ke 
100. výročí ČR spolu s MŠ a obcí. Soukromou schránku si pořídil Fr. 
Podešť u jeho sklepa za pomoci tehdejšího kronikáře B. Petráska. 
O schránce v kostele budeme informovat ve zvláštním článku.

Nebyla využita možnost vytvořit dvě nové schránky i u nové ha-
sičky a nové ČOV (čističky).

  Václav Petráseki

Zveme vás 
na pivní 
minifestival!
Milovníci zlatavého moku, zbystřete! Přijďte si užít jedinečné od-
poledne plné skvělého piva, dobrého jídla a příjemné atmosféry. Na 
našem pivním minifestivalu ochutnáte pestrou paletu piv z malých 
pivovarů, pobavíte se u živé hudby a užijete si pohodové setkání 
s přáteli. Těšit se můžete na rozmanitou nabídku piv od řemeslných 
sládků, kteří si zakládají na poctivém vaření piva a originálních 
recepturách. Svrchně i spodně kvašená, hořká i ovocná – každý 
si přijde na své! A k dobrému pivu samozřejmě patří i skvělé jídlo. 
Nebudou chybět grilované speciality, tradiční pivní pochoutky ani 
něco sladkého na závěr. Součástí festivalu bude i koutek pro vaše 
nejmenší. K tomu všemu vás čeká pohodová hudba, přátelská at-
mosféra a příležitost poznat nové chutě i lidi, kteří sdílejí stejnou 
vášeň pro dobré pivo. Přijďte si užít příjemné chvíle, ať už jste 
znalci pivních stylů, nebo jen chcete strávit hezký den s rodinou  
a přáteli.

  Nikola Vespalcovái
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Bazárek aneb Klářina duša v peří
První myšlenka na uspořádání bazárku s hadříky byla poměrně 
prostá. Stála jsem u přeplněné skříně a pokládala si nerudovskou 
otázku: „Kam s ním?“. Vždy jsem byla milovníkem second handů 
a naštěstí mám kolem sebe podobně smýšlející přátele. Nápad 
na společné setkání spojené s nákupy oblečení a doplňků mělo 
poměrně hezkou odezvu, tak nebylo nad čím přemýšlet a organi-
zace jsem se ujala. První bazárek se uspořádal v sobotu 23. červ-
na 2018 v kulturním domě. A upřímně? Byl to propadák, dorazilo 
jen pár lidí. Co si pamatuji, tak prodejců bylo skoro stejně co 
nakupujících. Zpětná vazba však byla krásná a já se odhodlala 
k dalším a dalším ročníkům. Naši šňůru nám trochu překazila 
koronavirová pandemie, kdy jsme museli jeden bazárek přesuno-
vat, ale jsem velmi ráda, že mne počáteční „neúspěch“ nedoradil 
a v sobotu 29. března 2025 jsem mohla uspořádat již 13. Bazárek  
s hadříky.

Za ty roky se z bazárku stalo místo překrásného společenství, 
kde se setkává úžasná sestava prodejkyň (holky, děkuju!), věrných 
nakupujících (nemohu nezmínit Terezku Pazderkovou, prababičku 
mých synovců a neteře, která je stálicí, za což jí moc děkuji!), vyni-
kajícího občerstvení, výhodných nákupů, skvělých úlovků z hrabárny 

za 5 korun, ale co mi dělá nesmírnou radost, tak také místem, kde 
mohou lidé podpořit dobrou věc.

V předchozích ročnících jsme podpořili hustopečské Girasole, 
dvakrát Diakonii Betlém, Dům pro Julii, Charitu Břeclav, 3G cent-
rum, finančně jsme podpořili babičku, která se starala o týraného 
vnoučka, dvakrát jsme také do pokladničky vybírali na dobroty pro 
děti z místní základní a mateřské školy. Šťastnou „třináctkou“, tedy 
13. Bazárkem s hadříky jsem se rozhodla podpořit nedalekou Do-
movinku Němčičky, kteří výtěžek využijí na nákup aktivizačních po-
můcek. A jak to dopadlo? Fantasticky! V pokladničce za nákup věcí 
z hrabárny přistálo rovných 10 000 korun.

A já děkuji, děkuji všem, že na ten můj výmysl chodíte. Děkuju 
všem svým věrným prodejkyním, že do toho jdou vždy se mnou. Dě-
kuju, že přispíváte na dobrou věc. Děkuju obci Bořetice za bezplatný 
pronájem sálu. Děkuju za to krásné společenství, které máme a ze 
kterého odcházím a mám dušu v peří. Moc ráda vás uvidím v sobotu 
11. října od 8 do 12 hodin v místním kulturním domě na 14. Bazárku 
s hadříky, kde podpoříme… to se uvidí!

  Klára Otáhalovái

Na své si vždy přijdou i milovníci dobrot Z Bazárku se odnášejí super úlovky
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Pomozme Domovince: Zázemí pro 
péči potřebuje obnovu

Pečovat o své blízké je nádherná, ale zároveň vyčerpávající úloha. 
Když si pečující potřebují na chvíli odpočinout nebo vyřešit důležité 
záležitosti, pomáhá jim Domovinka – pobytová odlehčovací služba 
v Němčičkách. Krátkodobě přebírá péči o seniory a osoby se zdravot-
ním postižením, aby jejich blízcí mohli načerpat síly.

Služba je poskytována v zařízení Domovinky. Domovinka se nachází 
v malebné obci Němčičky v prostorách bývalé fary. Fara byla zrekon-
struována v roce 2009, vzniklo zde malé zařízení s celkovou kapaci-
tou 12 lůžek. Všichni uživatelé zde využívají společenskou místnost, 
jídelnu, WC a koupelny. Uživatelé pobytové odlehčovací služby mají 
k dispozici 2 pokoje po 3 lůžkách a 3 pokoje po 2 lůžkách. 

„Zajišťujeme krátkodobou pobytovou službu pro poskytnutí nez-
bytného odpočinku, regeneraci sil a vyřízení neodkladných záležitostí 
pečujících. Klademe důraz na dostupnost pro všechny, kdo doma 
pečují o seniora nebo osobu se zdravotním postižením a potřebu-
jí čas na regeneraci nebo načerpání fyzických a psychických sil,“ 
vysvětluje ředitelka organizace Ilona Borýsková a dodává, že velmi 
často se klienti do zařízení vrací opakovaně.

Aby Domovinka tuto důležitou službu mohla poskytovat i na-
dále na vysoké úrovni, je nutné opravit prostory, obnovit vybavení 
a pořídit moderní aktivizační pomůcky. „Současné zázemí už neod-
povídá dnešním standardům – některé místnosti potřebují renovaci, 
nábytek i technické vybavení už dosluhují a chybí nám například in-
teraktivní pomůcky pro trénink paměti nebo relaxační zóny pro klien-
ty. Chceme, aby se Domovinka i nadále stala místem, kde je o klienty 
nejen postaráno, ale kde se cítí dobře a aktivně tráví čas. Proto se 
nyní snažíme získat prostředky na potřebné opravy a modernizaci,“ 
posteskla si ředitelka Borýsková, a prosí proto o pomoc i veřejnost.

Proč je modernizace nutná?
• Komfort a bezpečí – přizpůsobení prostor současným hygienickým 

i bezpečnostním normám.
• Příjemné prostředí – hezké a útulné prostředí podporuje psychic-

kou pohodu klientů.
• Aktivizační pomůcky – moderní pomůcky pomáhají udržet men-

tální i fyzickou kondici.
• Podpora pečujících rodin – kvalitnější služby znamenají větší po-

moc těm, kdo se o své blízké starají.

Jak můžete pomoci?
• Finanční podpora – přispěním na renovaci a vybavení.
• Hmotné dary – pomůcky pro aktivizaci, nábytek, hygienické potře-

by a čisticí prostředky.
• Dobrovolnictví – pomoc s úpravou prostor, pořádání aktivit pro 

klienty i akcí pro veřejnost.

Každá pomoc má smysl! Pokud chcete podpořit obnovu Domo-
vinky a pomoci nám zkvalitnit péči, neváhejte se ozvat. Společně 
můžeme vytvořit lepší místo pro ty, kdo ho potřebují.
www.domovinka.nemcicky.cz, www.facebook.com/nasedomovinka 
E-mail: pomocdomovince@nemcicky.cz, tel.: 776 234 202

SOCIÁLNÍ OKÉNKO
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My tři králové jdeme k vám, 
štěstí, zdraví vinšujem vám…
Touto známou koledou jsme se na začátku nového roku s dětmi louči-
li s časem adventu. Celým prvním lednovým týdnem nás provázely 
postavy Tří králů. Navštívili jsme kostel, kde nám paní katechetka 
nad betlémem vyprávěla známou starou legendu a odpověděla na 
všechny zvídavé otázky. Zpěvem českých koled v doprovodu varhan 
jsme rozezněli celý kostel. Vyrobili jsme si královské koruny a vydali 
se jak již tradičně na koledování za panem starostou a do několika 
místních firem, kde jsme při příchodu zpívali nám všem známou koledu 
My tři králové… Předali jsme vyrobená přáníčka a popřáli do nového 
roku vše dobré. Vždy jsme se dočkali vřelého přijetí a děti byly také 
mile odměněny. 

Celý únor nás provázely pohádky a na jeho konci nás čekal tak 
dlouho očekávaný karnevalový rej. Všemi třídami se to jen hemžilo 
superhrdiny, princeznami, zvířátky, fotbalisty, čarodějnicemi a dalšími 

nezapomenutelnými maskami. K dobré pohodě přispěla muzika vyzý-
vající k tanci, soutěže s odměnami, zajímavé úkoly, a nakonec hostina 
plná slaných a sladkých dobrot. 

Na začátku března jsme byli společně s 1., 2. a 3. třídou ZŠ v KD 
na divadelním představení divadla Koráb „Jak rytíř s rýmou zatočil.“ 
Na představení jsme se písničkou naučili desatero správného chování 
při nemoci, dozvěděli jsme se, jak vypadají a jaký zvuk vydávají bacily 
a jak s nimi zatočit, aby se nemnožily. Z KD jsme odcházeli s velkým 
kulturním zážitkem, a hlavně s úsměvem na rtech. 

A teď už nás čeká tolik očekávané jaro s poznáváním a pozorováním 
probouzející se přírody. Už se nemůžeme dočkat, co vše nám jaro 
přinese…

  za MŠ paní učitelky Petra Hájková a Hana Šálkovái

ŠKOLA VOLÁ!

Divadelní představení v kulturním domě Návštěva kostela

Karneval v mateřské škole
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1. třída
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2. třída
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3. třída
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4. třída
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5. třída
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Den otevřených dveří v ZŠ Kobylí

Pěvecká soutěž v 1. oddělení

Lyžařský kurz v Němčičkách

Etické dílny v 1. třídě

Pěvecká soutěž v 2. oddělení
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Návštěva Planetária a hvězdárny Brno

Zážitky z družiny
Školní rok 2024/2025 je již v druhém pololetí a děti se stihly zabavit 
i něco naučit v kroužcích i mimo ně. Před Vánocemi děti v prvním 
oddělení družiny společně pekly vánoční perníčky. Kromě přípravy 
těsta zvládly i jeho vyválení a s pečením pomáhaly paní vycho-
vatelky. Moc jsme si na nich všichni pochutnali. V druhém oddělení 
děti vyráběly ozdoby na vánoční stromeček ze slaného porcelánu 
i andělíčky z bavlnek. Pod vánočním stromečkem čekaly letos krásné 
dárky od Ježíška, se kterými si děti hrají vždy, když je čas. 

V lednu proběhla, ve spolupráci s naším zřizovatelem, rekon-
strukce kuchyňky. Kromě krásného dřezu přibyla do kuchyňky myč-
ka nádobí, ze které byly děti nadšené, obzvláště ty, které chodí do 
kroužku Malých kuchařů. 

Na začátku února proběhla v družině pěvecká soutěž. Děti moc 
krásně zpívaly a ty, které nechtěly zpívat, vytvořily porotu, která měla 
za úkol všechny zpěváky zhodnotit. Všichni za zpěv i za hodnocení 
dostali sladkou odměnu, a ti nejlepší pěvci i medaile. 

Koncem února zaznamenal velký úspěch letošní maškarní karne-
val, na kterém děti představily své masky a kostýmy, zatancovaly si, 
zasoutěžily a vydatně si „zamlsaly“.  Za obstarání občerstvení moc 
děkujeme rodičům. 

Ještě nás čeká zápis do první třídy, na který děti tradičně připravují 
dárečky pro budoucí prvňáčky, jarní výzdoba v družině, ve škole i ve 
školní jídelně, „rej čarodějnic“ a další jarní aktivity. 

Za všechny děti a vychovatelky přejeme krásné jaro a Velikonoce. 

 Radka Šebestová, i 

 vedoucí školní družinyi
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Ze života republiky
Jsme na prahu jara, kdy se nám opět probouzí vinohrady ze zimního 
spánku. Vinohrady přes zimu sice spaly, ale to se nedá říct o životě 
v Republice Kraví hora. Kromě vydařeného vinařského plesu v úno-
ru se v březnu vydařil vinařský zájezd, o který bych se s vámi rád 
podělil.

Kravihorští vinaři uspořádali na počátku března poznávací zájezd 
za vínem na Znojemsko. Při tomto výletu jsme měli možnost poznat 
větší i menší vinařství v okolí obcí Šatov a Šaldorf. Návštěva u míst-
ních vinařů byla velice poučná. Nejenom, že jsme měli možnost po-
znat tamní vinařskou produkci, ale také jsme měli možnost spatřit 
rozdíl mezi skutečným vinařstvím opravdových vinařů a pozlátkem 
nablýskaného showroomu, kde vás více než vína nebo úroveň výkla-
du zaujaly umělé došky z NSR a výsledná cenovka… 

Další neméně zajímavou věcí bylo, jak vysoká je upravenost 
tamních veřejných prostranství mezi sklepy. Dlážděná parkoviště, 
posezení, altány, stojany na kola, informační cedule a řada dalších 
detailů, které zvyšují kulturu veřejného prostoru. Po tomto zážitku 
se ukázalo, jak důležité je neusnout na vavřínech a dále rozvíjet po-

tenciál, který máme pod Kraví horou. Vize v podobě místa setkávání 
a amfiteátru, vinařské naučené stezky nebo nové rozhledny jsou věci, 
bez kterých areál pod Kraví horou velká budoucnost nečeká. Je pěkné 
být si vědom, že dnes tak široce rozšířené otevřené sklepy se poprvé 
uskutečnily pod Kraví horou. Ale svět, vlastně co svět, i blízké okolí 
je dnes už dál. Tisícovka embéčko byla také fajn auto pro cestu celé 
rodiny na dovolenou do Rumunska, jenže ve své době…

Toto všechno je potřeba si uvědomit. Také je potřeba si uvědomit, 
jakou výhodu nám skýtají Kraví hory, jakožto od obce oddělený areál. 
Pokud se dál vybuduje a zvelebí se v něm veřejná prostranství, může 
být výkladní skříní jak tradičního moravského vinařství, tak v sou-
časnosti očekávané úrovně služeb. Ruku na srdce, zase tolik toho 
udělat neschází a můžeme být s Kraví horou na úplně jiné úrovni. 

A protože kravihorci jdou pokaždé příkladem, tak neotáleli a uspo-
řádali 29. března akci Ukliďme Kraví horu. I malý krůček k cíli stojí za 
to udělat. Co svornost postavila, věky přetrvá.

  Z pověření prezidenta a vlády republiky její člen Cyril Varadíneki

NOVINKY Z KRAVIHORSKÉ KRAJINKY

Z REDAKČNÍ POŠTY

Bořetický Sokol a jeho besídka z roku 1931.



26 číslo 1BOŘETICKÉ LISTY Duben 2025

Tam, kde je dnes letadlo, bylo hřiště na volejbal, kde se hrálo vždy 
v neděli po kostele. Nahoře Lůbal Václav a Bohumil Petrásek. Dole 
František Podešť, Jaroslav Kubík, Antonín Janošek. 

Primice nového kněze P. Mlýnského. Časté zátopy polí v dnešní ulici Humna u Jednoty. 
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DUCHOVNÍ OKÉNKO
Velikonoční bohoslužby ve farnostech Kobylí, Bořetice a Vrbice
• 17. 4. Zelený čtvrtek – Kobylí – mše svatá v 18.00, společná 

modlitba v Getsemanské zahradě
• 18. 4. Velký pátek – Vrbice – od 15.00 křížová cesta ve Farské 

zahradě a od 16.00 Velkopáteční obřady
• 19. 4. Bílá sobota – Vrbice – od 20.00 Velikonoční vigilie
• 20. 4. Slavnost Zmrtvýchvstání Páně – Bořetice –11.00, při mši 

svaté se budou žehnat velikonoční pokrmy.

Z důvodu opravy kostela budou do konce listopadu probíhat v obřad-
ní síni všechny mše svaté (v neděli v 11 hodin, v úterý v 18 hodin) 
a církevní pohřby.

Zveme Vás…
8. 5.  Pěší pouť do Žarošic (odchod v 8 hodin od fary z Kobylí)
18. 5. Slavnost 1. svatého přijímání dětí z Bořetic v kostele na Vrbici
23. 5. Noc kostelů v Kobylí
22. 6. Rodinný piknik v parku před kostelem
27. 7. Pouť ke sv. Anně (začátek v 10.00)

Žehnání vinohradům a polím – modlitba za úrodu a ochranu přírody
Žehnání vinohradům a polím je tradičním momentem, který spo-
juje víru, vděčnost a pokoru před Bohem a přírodou. Tento obřad 
nás vrací k našim kořenům, k půdě, která nás živí, a k práci našich 
rukou.

Před začátkem růstu se shromažďujeme, abychom poprosili 
o požehnání pro své vinohrady, pole, zahrady a sady. Je to čas, 
kdy chceme vyjádřit svou vděčnost za dary přírody, a zároveň 
prosit za ochranu plodin před přírodními katastrofami, nemocemi  
a škůdci.

Tento obřad nám připomíná, že naše úroda není pouze výsled-
kem lidské práce, ale že je to také dar, který nám poskytuje sa-
motná příroda, pod Božím dohledem. Proto žehnání není jenom 
aktem prosby o ochranu a hojnost, ale i příležitostí k ducho-
vnímu prožití společenství a vděčnosti za všechno, co nám země  
poskytuje.

Přidejte se k nám v neděli 4. 5. v 15.00 (sraz u kostela) k to-
muto krásném a duchovním obřadu, který je symbolem úcty 
k přírodě, k práci a k Boží moci, která nám dává sílu pečovat o naši  
zemi.

Pozvánka na Noc kostelů 2025 do Kobylí
Milí přátelé a všichni, kdo hledáte klid, duchovní obohacení nebo jen 
nevšední zážitek, srdečně vás zveme na tradiční celorepublikovou akci 
Noc kostelů, která se letos uskuteční po delší době v Kobylí, a to v pátek 
23. května 2025. Bude probíhat nejen v kostele sv. Jiří v Kobylí, ale 
i v blízkém komunitním centru. Tento jedinečný večer nabídne bohatý 
program pro všechny věkové kategorie bez rozdílu vyznání.

Na co se můžete těšit?
• program pro děti,
• hudební vystoupení,
• divadelní scénka,
• možnost rozhovoru s knězem a přijmout požehnáním,
• tichá meditace a modlitba,
• zajímavá přednáška,
• komentovaná bohoslužba,
• občerstvení,
• vyhlídka z kostelní věže.

Noc kostelů je otevřena všem, kdo chtějí poznat něco nového. 
Podrobnější program bude zveřejněn začátkem května. Těšíme se 
na společné setkání s vámi.

Žehnání dopravních prostředků: Tradice, která přináší ochranu na 
cestách
Každý řidič ví, že na silnicích číhá mnoho nebezpečí. Ať už jde 
o nepříznivé počasí, nepozornost nebo technické problémy, nikdy si 
nemůžeme být 100% jisti bezpečným návratem domů. Proto se v mno-
ha farnostech udržuje krásná tradice žehnání dopravních prostředků.

Tento obřad není jen symbolickým gestem, ale vyjádřením důvěry 
v Boží ochranu. Kněz při něm prosí za bezpečnost všech řidičů 
a cestujících, aby vždy dojeli do cíle bez nehody a ve zdraví.

V naší farnosti proběhne žehnání dopravních prostředků v neděli 
15. 6. 2025 po mši ve 12.00 na parkovišti u kostela a hřbitova.  
Zveme všechny majitele aut, motocyklů, kol i dalších dopravních 
prostředků, aby se této události zúčastnili.

Přijďte se s námi pomodlit za bezpečné cesty a nechte požehnat 
své vozidlo. Ať vás provází Boží ochrana na každé vaší cestě!

 P. Tomáši

Farní bruslení si rádi zopakujeme
Ve dnech 24. 1. a 7. 2. jsme se zúčastnili večerního bruslení 
v Mutěnicích, kde nás čekala krásně upravená ledová plocha. Za 
účasti otce Tomáše, který rád po letech nasadil brusle, a dal tak 
vzniknout společné tradici bruslení všech tří farností z Kobylí, Vr-
bice a Bořetic, jsme se vrhli na led a bruslení si náramně užili. Jak 
dospělí, tak děti, které měly k dispozici i vybavení pro začínající 
bruslaře a lední vozítka pro nejmenší.

Byl čas si i popovídat, zasmát se a ocenit odvahu těch, kteří na 
bruslích stáli poprvé, i těch, kteří se na ledovou plochu odvážili 
vstoupit i po desítkách let.

Odměnou nám byl společný čas a radost z pohybu. Příští rok se 
budeme opět těšit na společnou jízdu!

 David Krayzeli
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Proč dodržovat a ctít duchovní 
tradice o Velikonocích?
Žijeme v zemi, která je bohatá na tradice. Zvláště na jižní Moravě 
se lidé snaží mnohé z nich dodržovat. Uchovávání těchto zvyků je 
důležité nejen pro naši identitu, ale také pro naše kořeny, historii 
a způsob života. Tradice nám dávají pocit sounáležitosti, propojují 
generace a pomáhají nám pochopit hodnoty a zvyklosti, které for-
movaly naši kulturu a naše předky. Vytvářejí most mezi minulostí, 
přítomností a budoucností, přinášejí řád do života a dávají smysl 
určitým obdobím roku, jako jsou Vánoce, Velikonoce a další svátky.

Na jižní Moravě jsou tradicí také hody a s nimi spojené kroje – 
jsou to nejvýznamnější svátky v obci. Původně byly tyto slavnosti 
vždy spojeny se svátkem patrona místního kostela a dodnes exis-
tují farnosti a obce, kde se tento zvyk zachovává.

Blíží se Velikonoce. Pro někoho jsou pouze jarním svátkem, 
obdobím pomlázek a barvení vajíček. Především jsou to však ne-
jvětší křesťanské svátky, které připomínají klíčovou událost víry 
– utrpení, smrt a zmrtvýchvstání Ježíše Krista. Právě proto mají 
duchovní tradice tohoto období hluboký význam a stojí za to je 
nejen uchovávat, ale také ctít. Velikonoce jsou jádrem křesťanského 

poselství – oslavou vítězství života nad smrtí, světla nad temnotou 
a naděje nad zoufalstvím. Jak říká apoštol Pavel: „Nevstal-li Kristus, 
marná je naše víra.“ Bez Velikonoc by křesťanská víra ztratila svůj 
základní smysl.

Slavení Velikonoc není pouze tradicí, ale také pozváním 
k hlubšímu prožitku – k zamyšlení nad vlastním životem a vnitřní 
obnově.  

V lidových zvycích byla Bílá sobota spojena s očistou a přípravou 
na Velikonoční neděli. Lidé uklízeli domy, bílili zdi a připravovali 
pokrmy na slavnostní hostinu – mazance, beránky či vejce. Tyto 
tradice se u některých dochovaly dodnes.

Bílá sobota může být dnem vnitřního usebrání a přípravy na nad-
cházející radost Velikonoc – na slavnost Zmrtvýchvstání. Připomíná 
nám, jak jsou v životě důležité přechodové momenty – chvíle, kdy 
se staré uzavírá a nové začíná. Je to čas, kdy se smutek proměňuje 
v naději.

  P. Tomáš Cahai

Ohlédnutí za Společenským plesem farností
V roce 2025 pořádala Společenský ples farností bořetická farnost. 
V pátek 17. 1. 2025 se ve 20 hod rozezněly první tóny hudby... 
K tanci a poslechu hrála, jako vždy perfektní DH Sokolka. A co 
vše jsme si na plese mohli užít? Předtančení (tentokrát byl zvo-
len moderní tanec), rukavičkové sólo, magnetkové sólo, sólo s ot-
cem Tomášem, bohatou tombolu, celovečerní společenskou hru 
a hlavně společnost úžasných lidí.
Pozn. redakce: Fotografie z plesu naleznete na webu obce Bořetice.

  Sona Čejková, Foto: Klára Otáhalová i
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Živý Betlém přilákal davy
V pondělí před Silvestrem se opět v hojném počtu sešlo krásné 
společenství krásných lidí:
• aby děti poděkovaly Ježíškovi za vánoční dárečky a za lásku jako 

dáreček největší,
• abychom přivítali mezi sebou Emmičku Springer – našeho le-

tošního Ježíška,
• aby se všichni po vánočním lenošení trochu provětrali,
• abychom se setkali se sousedy, známými a kamarády a vytvořili 

ono krásné společenství,
• abychom si vyslechli svatou Annu, která je poprosila o pomoc se 

záchranou jejího bořetického domečku,
• abychom pokoštovali výborný svařáček od Kravihorců a naskládali 

přitom do kasičky nádherných 25 tisíc penízků pro sv. Annu,
• abychom podpořili Malého Popletu, který vytáhl milion pro 

sv. Annu i od samotného Herodesa, známého to lakomce.

Každý rok přidáváme do scénáře živého Betléma nové prvky a nové 
figury. Letos se stala naší velkou posilou Anička Sadílková, před-
stavitelka sv. Anny. Tato Ježíškova babička je hlavním hybatelem 
projektu záchrany našeho kostelíčka a je na nás, abychom ji v tom 
nenechali samotnou. Každá koruna na transparentním účtu, každá 
ruka přiložená k dílu na brigádách i každá modlitbička za zdar díla 
má cenu zlata. Zatím se nám dílo daří a našim přáním je vytrvat 
a dotáhnout projekt do zdárného konce. Až se letos sejde další živý 
Betlém, bude to už – jak pevně věřím – před opraveným kostelem, 
ze kterého vyjde sv. Anna, aby třeba i písní poděkovala všem spon-
zorům, brigádníkům a všem ostatním, kteří se jakkoli zapojili.

Právě na příští představení vánočního příběhu vás chci už teď 
pozvat. Pokud dobře počítám, půjde o již čtvrtý ročník a bude to 
někdy na konci roku. Přesný termín si necháme posvětit na kul-
turní komisi obce, abychom se vešli do kalendáře a nelezli si do zelí 
s dalšími akcemi.

Casting na Ježíška již byl vyhlášen a Maruška, Edík i Emmička se 
těší na dalšího člena štafety. Pro větší děti mám ještě takovou malou 
výzvu: Nebojte a splňte můj sen: přijďte za mnou nebo za Lenkou 

Kuchyňkovou a řekněte: „Strýcu/teti, dej mi do scénáře pořádný 
štěk. Já chcu být slavná/slavný.“  Živý Betlém v drcloňském podání 
toto snadno zvládne a naši skvělí diváci to určitě ocení.

Na webu obce naleznete fotodokumentaci z celé akce, kde se 
každý z vás, děti, může najít. Nachystejte si spolu s maminkou 
a tatínkem, či babičkou a dědou na příští ročník nový, ještě lepší 
kostým andílka, nebo zvířátka a přijďte se ukázat. Těšíme se na vás.

  Staňa Petrásek, rejžai

Čtvrtý Živý Betlém a jeho osádka. Foto Kateřina Michnová

Přeměna
Oldřich Damborský

Vlci dlouhých nocí
náhle zkrotli,

odehnali je vánku lovci,
co si touhy lokli.

Vlci dlouhých nocí
jsou už opelichaní,

již dlouho mám ten pocit,
že jsi mou srdeční paní.

Vlci dlouhých nocí
přeměnili se na beránky,

jarní láska nás má v moci,
když líbám tě na spánky.

Zase na břehu říčky Trkmanky
Oldřich Damborský

Krajka jezu Trkmanky
je sněhobílá,

slunce líbá říčku na spánky
je jara jeho milá.

Jdu po břehu s černým psem
a nechám si čechrat vlasy,

obloha se na to dívá s úkosem,
ale mně rozkvetl do krásy.

Pampelišky hladí nožky včel
a skřivan pěje v blankytu,

světabol někam uletěl
a já piji závrať jako Margaritu.
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Oprava kostela sv. Anny začala – 
veliké díky vám všem
Již v předchozích číslech Bořetických listů jsme vás informovali 
o plánované opravě kostela sv. Anny.

K výběrovému řízení na stavební práce bylo osloveno 8 firem. 
Zakázku vyhrála firma IDEA stavby, s.r.o. Olomoucká 3419/9,  
618 00 Brno za cenu 6 746 074,89 Kč. Firma převzala staveniště 
v první polovině dubna. Zadání poptávky na nový mobiliář do pres-
bytáře kostela proběhne do léta 2025.

V březnu a dubnu se uskutečnily brigády – vyklízení kostela 
a bourací práce. Děkujeme všem ochotným mužům za zapojení se 
do těchto brigád. Ženám za přípravu občerstvení na brigády a za 
úklid obřadní síně. Vážíme si vás všech, kteří jste se ve svém volném 
čase ochotně zapojili do společného díla.

Děkujeme obci Bořetice za bezplatné zapůjčení obřadní síně na 
hřbitově, která od poloviny března slouží jako místo konání boho-
služeb, pravidelně vždy každé úterý v 18.00 a každou neděli v 11.00. 
Také děkujeme za veškerou vstřícnou spolupráci. 

Děkujeme firmě Madekop Vrbice za bezplatné poskytnutí pros-
toru pro uskladnění nábytku z kostela i za poskytnutí pracovníků 
k přípravě lavic k odvozu. A také firmě Autodoprava Bureš za 
přepravu nábytku a firmám Stavebniny Vajbar a IZO Bořetice za 
technickou pomoc.

V roce 2025 budou na opravu kostela využity dotace od obce 
Bořetice ve výši 400 000 Kč a z Jihomoravského kraje ve výši 
375 000 Kč.

Děkujeme také vám všem ochotným dárcům (soukromým osobám, 
firmám, rodinám...), kteří přispíváte na účet farnosti i na transpar-
entní účet, který je otevřený do září 2026. Bez vaší pomoci opravu 

zdárně nedokončíme. K 14. 3. 2025 bylo na transparentním účtu 
vybráno 1 053 884,74 Kč. 

Děkujeme všem nevyjmenovaným osobám, bez kterých by oprava 
tak zdárně neprobíhala.

Ať vám Hospodin žehná po všechny dny.

Pozn. redakce: Fotografie z vyklízecích i bouracích prací naleznete 
na webu obce Bořetice.

  Lenka Kuchyňkovái

15. března proběhlo vyklízení kostela sv. Anny
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Společný výlet farností Kobylí, 
Vrbice, Bořetice
Ve čtvrtek 1. 5. 2025 se uskuteční v pořadí již třetí společný výlet 
farností Kobylí, Vrbice, Bořetice. 

Tentokrát zavítáme do Jeseníků nad město Krnov. Zde navštívíme 
na cvilínském kopci barokní poutní dvojvěžový kostel Povýšení 
svatého kříže a Panny Marie Sedmibolestné. V 10.30 zde bude 
sloužit náš otec Tomáš mši. Po její skončení si prohlédneme křížovou 
cestu okolo kostela, a kdo bude mít zájem, může vystoupat na nově 
zrekonstruovanou rozhlednu. 

Oběd je zajištěný v přilehlé restauraci a bude pro nás připravena 
knedlíčková polévka a výběr ze dvou jídel – svíčková s knedlíkem 
nebo plněný řízek a opečený brambor, pití. Vše za 365 Kč.

Odpolední program je jasný! Návštěva Muzea kočárů v Čechách 
pod Kosířem, kde nás provede sám majitel a zakladatel v jedné os-
obě pan Obr.

Předpokládané výdaje: cena za dopravu 500 Kč, celý oběd 365 Kč, 
vstup do muzea 160 Kč plné vstupné, 140 Kč senior.

Předpokládaný odjezd 6.30 hod Kobylí u Patrie, 6.40 hod Vrbice 
a 6.50 hod Bořetice.

Přihlásit se můžete u paní Bukovské na tel. 731286026 a nebo na 
e-mail lenka.bukovska@email.cz.

  Lenka Bukai

Informace o farnostech Bořetice, Kobylí a Vrbice na

www.bokovka.info
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SPORT

Činnost mladých hasičů pokračuje
Zdravíme čtenáře Bořeckých listů v tomto krásném čase, kdy se vše 
opět probouzí k životu, a ještě než vypuknou všechny práce okolo domu 
a zahrady, chtěli bychom vás informovat o činnosti Mladých hasičů.

Po přesunu tréninků do tělocvičny jsme se s novými členy začali 
učit uzly a ti, co už je ovládali, je neustále procvičovali. V lednu nás 
čekala první soutěž v Perné. I když po příjezdu to vypadalo slibně, 
protože účast byla cca o 20 % slabší než v loňských ročnících, tak 
naše děti skončily v mladších jednotlivcích na 9., 6., 5. místě a starší 
družstvo vybojovalo 2. místo. Po těchto závodech následovala v úno-
ru soutěž v Moravské Nové Vsi, kde se k uzlování běhá ještě štafeta, 
ale i s tímto úkolem se naši svěřenci porvali vcelku obstojně. Mladší 
družstvo skončilo na 4. a 5. místě a starší družstvo na 2. místě. 

Poslední závody přes zimní období a tohoto typu je domácí Bořecká 
uzlovačka. Tento ročník je už v pořadí osmý, a snažíme se zapojit 
i děti, které ještě na závodech nebyly, i když se některé bojí závodit. 
Naše umístnění bylo v mladších jednotlivcích: 2. místo Sára Poláková, 
3. místo Ema Procházková. Mladší družstvo skončilo na 2. a 7. místě, 
ve starších jednotlivcích obsadila 4. místo Justýna Bendová, starší 
družstva skončila na 1. a 9. místě a v poslední kategorii dorostu 
vybojovala 5. místo Adéla Folerová.

Ještě chvíli zůstaneme trénovat v tělocvičně, ale všechny už to 
táhne ven a těší se na požární útoky, které začnou v květnu.

 Robert Šebestai

Muži TJ Sokol Bořetice
Mužstvo mužů zahájilo přípravu na jarní část soutěže 26. 1. 2025 
fotbálkem v hale ZŠ Velké Pavlovice. Od tohoto data se tým s potí-
žemi scházel cca 1–2× týdně. Na jarní část soutěže mužstvo opustil 
kanonýr Adam Springer, který projevil zájem vyzkoušet vyšší soutěž 
a přestoupil do týmu krajského přeboru SK Krumvíř (nyní 5. liga). 
Dále přestoupil Marián Banda do Nikolčic, které hrají 1. A třídu (nyní 
6. liga). V tuto chvíli se ještě řeší zájem Nikolčic o přestup Denise 
Purriniho tamtéž. Hráči jsou u nás vedení jako amatéři, a pokud 
projeví zájem hrát ve vyšší soutěži, nelze jim v tom bránit. Na jaře 
se budeme snažit pomoct si z vlastních zdrojů, a to zapojit co nejvíc 
místních mladých hráčů. Věříme, že i přes odchody těchto kvalitních 
hráčů bude mít tým kvalitu na soutěž které se účastní, tj. okresní 
přebor (nyní 8. liga).

Mužstvo před startem mistrovských soutěží odehrálo 2 přátelské 
zápasy s těmito výsledky:

Velké Bílovice – Bořetice 10:6; 
Rakvice/Zaječí – Bořetice  3:3

Zápasy v jarní části soutěže
19. 4. v 16.00  Bořetice – Křepice 
27. 4. v 16.00  Bořetice – Přibice 
4. 5. v 16.30  Hlohovec – Bořetice
11. 5. v 16.30  Bořetice – Moravská Nová Ves
18. 5. v 17.00  Ivaň – Bořetice
25. 5. v 17.00  Bořetice – Kobylí
1. 6. v 17.00  Drnholec – Bořetice
8. 6. v 17.00  Bořetice – Charvatská Nová Ves
15. 6. v 17.00  Hustopeče – Bořetice

 Za TJ Sokol Bořetice Luděk Glozai
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Přípravky Bořetice/Kobylí nezahálely 
ani v zimní sezoně
Tréninky se přesunuly do haly v Kobylí a Velkých Pavlovic. Mini-
přípravka vedená Jaroslavem Otáhalem trénovala ve velkém po-
čtu v hale v Pavlovicích, kde odehrála spoustu zápasů a turnajů, 
střídavě hrála zápasy i Hustopečích a doplňovala kluky v mladší 
přípravce.

Mladší a starší přípravka vedená Zbyňkem Jamborem, Lubou Duf-
kem a Pavlem Odstrčilem se zúčastnila Zimní halové ligy v Lužicich 
v rámci 5 hracích dní a jednoho finálového dne si mladší přípravka 

odvezla krásné 7. místo ze 17 týmů. Starší přípravka zase hezké 
8. místo z 16 týmů.

Mimo to se obě přípravky zúčastnily halových turnajů ve Velkých 
Pavlovicích, kde vybojovaly shodně 3. místo, a absolvovaly mnoho 
přátelských utkání proti soupeřům z Podolí, Ratíškovic, Velkých Bílo-
vic, Komořanům, Velkých Pavlovic, Hustopeč nejen v hale, ale i venku.

 Zbyněk Jambor, předseda TJi

Proběhla valná hromada  
TJ Sokol Bořetice
Dne 28. 2. 2025 a 7. 3. 2025 proběhly valné hromady TJ, na kterých 
byl zvolen nový výbor.
Složení výboru:
Předseda: Zbyněk Jambor
Místopředseda: Libor Machek
Členové výboru: Lubomír Dufek, Luděk Gloza, Michal Jilka, Pavel Odstr-
čil, David Petrásek, Jaroslav Otáhal, Ota Ševčík

Předseda kontrolního výboru: Michal Dufek 
Členové kontrolního výboru: Jakub Pazderka, Miroslav Náležinský ml.

Děkuji bývalému vedení za odvedenou práci a novému výboru přeji, 
ať se jim práce daří a ať je to baví.

 Luděk Gloza, TJ Sokol Bořeticei

Mladší přípravka Starší přípravka

www.boretice.cz
kontakt na správce webu: webboretice@seznam.cz
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Plán kulturních akcí 
MĚSÍC NÁZEV AKCE POŘADATEL DATUM 

DUBEN
Velikonoční výstava vín Republika Kraví hora 20. dubna 2025

Pálení čarodějnic (změna oproti 
původnímu termínu)

Kulturní komise 26. dubna 2025

KVĚTEN
Den otevřených sklepů Republika Kraví hora 31. května 2025

Turnaj tenisového klubu Tenisový klub TK Bořetice 2012, z.s. v průběhu května

ČERVEN

Den dětí Kulturní komise 1. června 2025

Farní den (tentokrát na Vrbici) Farnost 8. června 2025

Školní akademie ZŠ a MŠ Bořetice 15. června 2025

Letní družební turnaj Tenisový klub TK Bořetice 2012, z.s. v průběhu června

Rodinný piknik v parku u kostela Farnost 22. června 2025

ČERVENEC
Pouť ke sv. Anně Farnost 27. července 2025

Big Head Open Přátelé Tenisového klubu v průběhu července

SRPEN

Stavění máje Chasa 1. srpna 2025

Předhodovní zpívání MS Svodničan a Kulturní komise 2. srpna 2025

Hody Chasa 3.–5. srpna 2025

Noční otevřené sklepy Republika Kraví hora 9. srpna 2025

Zarážení hory Republika Kraví hora 16. srpna 2025

ŘÍJEN

Běh za burčákem
Kulturní komise, SDH Bořetice 
a Republika Kraví hora

4. října 2025

Drakiáda SDH Bořetice 26. října 2025

Lampionový průvod Kulturní komise a SDH Bořetice 31. října 2025

LISTOPAD

Setkání seniorů Kulturní komise 23. listopadu 2025

Putování za mladým vínem Republika Kraví hora 1. listopadu 2025

Vánoční jarmark (změna oproti 
původnímu termínu)

Kulturní komise 29. listopadu 2025

PROSINEC
Setkání se sv. Mikulášem v kostele Farnost 7. prosince 2025

Žehnání mladému vínu Republika Kraví hora 28. prosince 2025

Koncert
Oldřich Damborský

Vlaštovky poklidně sedí
na elektrickém drátě

jako na notové osnově,
poslední vrány hledí

v černých fracích okatě
a už nemají taktovku ve zpěvu.

To jaro diriguje
taktovkou vánku symfonii

vábení a touhy
starý kovář koně kuje

a na  kameni se vyhřívá
klubko zmijí

však na obloze žádné
lijáku čmouhy...

Májová
Oldřich Damborský

Zahoukala v zátočině lokálka
zakroužilo káně nad mýtinou,

zahrála skřivanů kutálka
jaro učí hodinu něhy nepovinou.

Zamrzl ti úsměv na rtech,
když ti řekl, že tě nemá rád,

klidně b jsi ho políbila i v hadrech
s orvanou duší jako v listopadu

 vinohrad.

Však láska si nevybírá vyvolené
je jí napadený kmán i blahorodí,
do víru  lásky i smutku je zažene

a holubici jako poplašené srdce rodí...
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Rozhovor s kadeřnicí a bořetickou 
rodačkou Michaelou Róth

Když se mě někdo zeptá, na koho jsem fakt ale FAKT pyšná za to, 
co v životě dokázal a kam to dotáhl, tak si vždy vzpomenu na Míšu 
„Kobylku“. Její příjmení Róth vás možná může zmást, ale co když 
vám řeknu Míša Kobylková? Už se chytáte? S Míšou jsme si povídaly 
o její kadeřnické historii, přítomnosti i budoucnosti.  

Miško, na začátek bych se chtěla zeptat, zda ses kadeřnicí stala díky 
mamince Světlance, která byla také kadeřnicí. 
Myslím, že ano, i když to nebyl původní plán. Už od dětství jsem 
stříhala panenky a používala mamčiny barevné spreje na vlasy, což 
o něčem svědčilo. Myšlenka být kadeřnicí se objevila až poté, co 
mamka zemřela, která si nepřála, abychom se tím já nebo sestra 
Andrea živily. Když zůstalo doma prázdné kadeřnictví, kamarádka mě 
poprosila, abych jí obarvila vlasy. I když jsem odstínům nerozuměla, 
bavilo mě to a rozhodla jsem se hlásit na školu v Brně. To bylo asi 
v osmé třídě. Doma se to nesetkalo s nadšením, ale prosadila jsem 
si to, a nakonec i babička uznala, že to bylo správné rozhodnutí. 
Doufám, že by mamka teď měla radost nebo změnila názor. Náš obor 
se za ty roky obrovsky změnil.

Co tě přivedlo k myšlence založit vlastní kadeřnický salón Na stejné 
vlně a jaká byla tvoje cesta od nápadu k realizaci?
Úplnou náhodou, jak už to tak bývá. Moje kamarádka taky Míša 
mě oslovila, že má možnost převzít zavedený prostor, ale sama do 

toho nejde, jedině se mnou. Já v tu dobu byla spokojeně zaměst-
naná ve velkém salonu v Brně a měla jsem v plánu ještě třeba dva 
roky zůstat a pak jít třeba někde „na křeslo“, jak se říká. Salon jsem 
v plánu otevřít nikdy neměla. Míša měla odvahu, ale méně kadeřnic-
kých zkušeností, tak jsme se skvěle doplňovaly. Já jsem zase byla ta 
opatrnější. Řekla jsem, že zatím ne a druhý den jsem jí volala, že do 
toho jdu. Dala jsem výpověď a za čtyři týdny jsme otevřely svůj salon 
Na stejné vlně, který má letos 11 let. Tehdy jsme svépomocí zvládly 
otevřít za poměrně dobré peníze. Samozřejmě i za pomocí rodiny.

Vybavení bylo skromné spojení starého s moderním. Třeba hrnečky 
od naší babičky nebo sušený „babiččin čaj z Bořetic“ byl náš takový 
podpis, který s námi jde do teď. Bylinky na čaj teď chystá taťka a já 
je suším. Klienti ten čaj milují! Za ty roky se změnilo sice hodně 
věcí – od vybavení, prostoru a i to, že ho nyní už vedu sama, ale 
počáteční rukopis tam pořád je. 

Jak se liší tvůj přístup ke kadeřnictví oproti běžným salónům? Co 
považuješ za svůj největší přínos pro klienty?
Naším cílem bylo vytvořit salon, kde se budou cítit dobře lidé všech 
věkových kategorií a typů – zkrátka místo s uvolněnou atmosférou 
„na stejné vlně“. Dnes jsme tým šesti kadeřníků a stále dbáme na 
komplexní a kvalitní služby, od poradenství po kvalitní koloristiku. 
Vždy mě zajímaly trendy, ale také budování vztahů s klienty a jejich 
vzdělávání, jak správně pečovat o vlasy. Klient by měl odejít nejen 
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spokojený, ale i s návodem, jak si vlasy upravit doma, aby střih se-
děl a barva vydržela. Klíčem je vzájemná důvěra, kterou si společně 
budujeme. Dále taky víc relaxace. Salon momentálně prochází po-
stupně další rekonstrukcí. A rozšířili jsme službu o hair spa přístroj 
Vapomist, což je taková mlha, při které níž se zapracují kúry více do 
vlasů a přidají se i vonné esence aromaterapie. Myslím, že v naší 
uspěchané době potřebujeme trošku relaxu. Takže asi to, že je u nás 
relax, legrace a i poradenství a pěkné vlasy. Ale vždy je co zlepšovat 
a já říkám, že každý salon má svou osobitost a svůj typ klientů, a to 
je v pořádku. 

Jaké trendy v péči o vlasy a kosmetice tě aktuálně nejvíc inspirují?
Mám to štěstí, že kromě salonní práce mohu školit kadeřníky pro 
značku Oribe a testovat trendy a novinky. Inspiruje mě udržitelnost 
produktů a důraz na zdravou vlasovou pokožku, která je klíčem ke 
zdravým vlasům. V dnešní době, kdy jsme citliví na různé dermati-
tidy, je důležité věnovat pozornost správné technice mytí a kvalitní 
kosmetice. Správné návyky a rady často pomohou problémy vyřešit. 
Velkou roli nyní hraje Trichologie, obor zaměřený na zdraví vlasů 
a pokožky, ve kterém by kadeřníci měli mít základní znalosti. Mě ta 
oblast baví a je pro mě důležité poradenství i na našem e-shopu se 
snažím pomáhat s výběrem správných produktů. Protože vím, že 
pro klienty je těžké se v produktech mnohdy zorientovat. No a kde 
beru inspiraci? Z módy a vlasového stylingu, přírody a udržitelných 
trendů.

Jak zvládáš skloubit osobní život a vlastní podnikání? Máš nějaké 
tipy na udržení rovnováhy?
Haha, tuto otázku bych měla asi přeskočit. Já jsem spíš odstrašující 
případ. Pracuju vážně hodně a rovnováhu najdu na nějaké období. 
Jsou to takové vlny, ale čím jsem starší, tím už se snažím víc rovno-

váze učit. Mám naštěstí tolerantního manžela. Mně vždycky pomáhá 
cestování – odjet a přemýšlet. Jenomže se vrátím plná elánu a pak 
zase něco tvořím. Tak jako loni po návratu z dovolené se zrodila 
myšlenka rekonstrukce salonu a zvětšení kapacity, která nyní ještě 
dobíhá. Při ní mi teď hodně pomohlo vypnout hlavu cvičením.

Co považuješ za svůj dosavadní největší úspěch jako podnikatelka? 
A co bys chtěla ještě dokázat?
Byla jsem věčně nespokojená a hledala dokonalost, ale to už jsem 
si vyhodila z hlavy. Dosavadní úspěch vidím v tom, že dělám, co mě 
baví, a plním si své sny, i když to stojí čas. Mým úspěchem je loňské 
první místo v kadeřnické soutěži Global Creative Awards v českém 
kole v kategorii kolorista roku. Pamatuji si, jak v mých 19 letech, 
když jsem soutěžila poprvé, mi babička říkala: „Snáť si nemyslíš, 
že vyhraješ.“ :D Každopádně díky ní si ty sny můžu plnit. Hodně mi 
pomohla a podpořila mě. 

Do budoucna si přeji, aby salon i e-shop fungovaly správně a aby 
můj tým zůstal tak skvělý, jako je teď – za to jsem vděčná. Neplánuji 
už nové projekty, chci se rozvíjet jako školitelka a občas si odskočit 
česat módní přehlídky, což je pro mě příjemný únik ze všedních dnů. ☺

Samozřejmě mít nadále své spokojené klienty a salonní práci. 

Jak vzpomínáš na Bořetice? 
Na Bořetice vzpomínám moc hezky a mám je ráda! A proto se sem 
já i sestra Andrea vracíme. Jsem už sice půl života v Brně, ale stejně 
bych se nějakého pouta na Bořetice nechtěla vzdát! 

Miško, moc děkuji a ať se ti daří. 

 Klára Otáhalovái
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NEZÁVISLÉ ENERGETICKÉ PORADENSTVÍ PRO VÁS!
Místní akční skupina HUSTOPEČSKO, z.s. je nezisková organizace, pod záštitou obcí 
na Hustopečsku, která poskytuje odborné a zcela nezávislé poradenství v oblasti energetických 
úspor a energetiky. Naším cílem je pomoci občanům, obcím i místním spolkům s úsporami 
energie a efektivním využíváním dotačních programů – bez skrytých zájmů a bez propojení 
s dodavateli.

Co vám nabízíme?

Pozor na nekalé praktiky!

     Nezávislé a objektivní poradenství – nejsme vázáni na žádného dodavatele.
     Komplexní poradenství šité na míru – neprodáváme produkty, hledáme pro vás nejlepší řešení.
     Pomoc s vyřízením dotací – provedeme vás celým procesem od A do Z. 
     Ochranu před nekalými praktikami – upozorňujeme na rizika neseriózních nabídek. 

Ze zkušeností z minulosti víme, že na trhu působí společnosti, které: 

     Nabízí nekompletní řešení, která vás mohou stát více, než získáte. 
     Zmizí z trhu nebo zkrachují, čímž vám zanechají nefunkční instalace.
     Využívají zavádějící smlouvy a neférové podmínky.

Neplaťte zbytečně a nenechte se napálit! Obraťte se na nás a my vám pomůžeme najít 
správné řešení, které vám přinese skutečné úspory a jistotu do budoucna.

KONTAKTUJTE NÁS A MY VÁS NAVŠTÍVÍME
Ing. Michal Zich – Energetický koordinátor MAS Hustopečsko
774 113 357
ZichM@seznam.cz

Jakub Novák – Energetický koordinátor MAS Hustopečsko
778 442 638
novas2100@gmail.com

Ing. Veronika Mikulicová – Energetická koordinátorka MAS Hustopečsko
774 364 013
veronika.mikulicova@email.cz

S námi máte jistotu odborného a nezávislého poradenství! 
Společně za lepší energetickou budoucnost!

Bližší informace najdete na webu: 
www.mashustopecsko.cz/energetika/nzu/

NOVÁ ZELENÁ ÚSPORÁM 2025
Využijte dotace na úsporné bydlení!

Chcete ušetřit na energiích a získat zálohové financování na rekonstrukci domu? 
Využijte podporu z programu Nová zelená úsporám 2025!

Kdo může žádat?

Na co lze získat dotaci?

Speciální podpora

Jak na to?

     Zateplení – snížení nákladů na vytápění 
     Fotovoltaika – výroba vlastní elektřiny 
     Výměna kotlů a tepelných čerpadel – efektivnější a ekologičtější topení 
     Rekuperace a větrání – lepší kvalita vzduchu v domácnosti 
     Zelené střechy, využití dešťové vody – šetrná řešení pro váš domov

     Oprav dům po babičce – dotace až 1 000 000 Kč na komplexní rekonstrukci staršího domu. 
     Nová zelená úsporám Light – jednoduchá podpora pro nízkopříjmové domácnosti do výše       
     250 000,- Kč.
      Bonusy – vyšší dotace pro určité regiony a kombinace opatření. 

Konzultace s odborníky – pomůžeme vám s výběrem vhodného opatření, viz. kontakty 
na první straně.

Podání žádosti – snadný online proces. 

Realizace projektu – čerpání zálohové dotace na váš účet.

Vyúčtování projektu – pomoc při závěrečném vyúčtování po realizaci projektu.

Více informací a podání žádosti:
www.novazelenausporam.cz

Nečekejte a získejte dotaci na úsporné bydlení ještě dnes!

     Majitelé rodinných domů či bytových jednotek      Nízkopříjmové domácnosti, senioři, 
osoby s invalidním důchodem      Ti, kdo pobírají příspěvek na bydlení či přídavek na dítě

P O UŤ  K E
S V .  A N NĚ

FARNOST BOŘETICE ZVE NA TRADIČNÍ

27. 7. 2025 | 10.00
PARK U KOSTELA

RODINNÝ PIKNIK
V PARKU

U KOSTELA

FARNOST BOŘETICE VÁS SRDEČNĚ ZVE NA

NEDĚLE 22. ČERVNA
OD 15.00
TĚŠIT SE MŮŽETE NA HUDEBNÍ
VYSTOUPENÍ
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Fotogalerie

I letos uspořádali hasiči sběr železného šrotu.  
Foto Jiří Michna

Obecní zaměstnanci uklízí autobusovou zastávku po  
vandalech. Foto Klára Otáhalová

Tříkrálová sbírka v obci vynesla rekorních 103 731 korun. Foto Jiří Michna
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Mladí hasiči vyrazili na výlet za brněnskými hasiči, foto K. Otáhalová

Krojovaná chasa. Foto Richard Skoumal

Krojový ples patří ke stálicím plesové sezóny. Foto Richard Skoumal


